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دکتر »غلامرضا فتحعلی«:
فراگیری مالی بانک قرض الحسنه 

مهر ایران افزایش می یابد

با  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل 
اشاره به برنامه های بانک برای توسعه خدمات 
فراگیری مالی در  افزایش  برای  از هدف گذاری 

کشور خبر داد.
قرض الحسنه،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
با حضور دکتر »غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل 
بانک قرض الحسنه مهر ایران و جمعی از مدیران، 
همایش واحدهای صف و ستاد مدیریت شعب 

استان اصفهان برگزار شد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران در این 
نشست با بیان اینکه رشد منابع بانک بیش از ۲ 
برابر رشد نقدینگی کشور است، اظهار داشت: 
تا پایان دی ماه بیش از ۴ میلیون و ۲۰۰هزار 
فقره وام به ارزش ۳۱۰ همت با سرانه متوسط ۷۵ 
میلیون تومان به مشتریان پرداخت شده است.

و  دستورالعمل ها  رعایت  اینکه  بیان  با  وی 
بهداشت مالی باعث شده بانک رتبه نخست نرخ 
نکول )نسبت معوقات( را در شبکه بانکی کشور 
نیز  بانک  سرمایه  کفایت  گفت:  کند،  کسب 
بیش از ۱۰ درصد رسیده که بالاتر از استاندارد 

بازل ۲ است.
فتحعلی افزود: با اجرای برنامه های طرح جامع 
راهبردی در تلاش هستیم فراگیری مالی بانک در 

کشور را افزایش دهیم.
با  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل 
اشاره عملکرد شعب بانک در استان اصفهان، 
سهم ۲.۳  بانک  اینکه  وجود  با  داشت:  اظهار 
درصدی از شعب شبکه بانکی در این استان را 
دارد اما سهم بانک از منابع استان ۴.۵ درصد 

است که نشان از بهره وری عملکرد استان دارد.
وی اضافه کرد: در سال جاری ۲۰۰هزار فقره 
اصفهان  استان  در  همت   ۱۷ ارزش  به  وام 
تسهیلات  پرداخت  همچنین  شده  پرداخت 
تکلیفی مانند وام فرزندآوری با رشد ۱۰۰ درصدی 

به ۱.۲ همت رسیده است.
جامع  برنامه  اجرای  به  اشاره  با  فتحعلی 
راهبردی در ۳ سال آینده، خاطرنشان ساخت: 
کانال های  بازاریابی شامل  برنامه طرح  این  در 
بانکداری  ارائه خدمت تعریف شده که شامل 

الکترونیک، دیجیتال و شعب است.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افزود: 
در قالب سرزمین هوشمند کیو پلتفرم هایی مانند 
کیوبانک، کیومارت، کیولیز، کیوپی و... طراحی 
و توسعه خواهد یافت تا خدمات جامع بانکی 
و مالی در قالب بانکداری دیجیتال به مشتریان 

ارائه شود.
گفتنی است، در جریان سفر مدیرعامل بانک 
از  اصفهان  استان  به  ایران  مهر  قرض الحسنه 
خانواده شهید مدافع حرم سرهنگ »احمدرضا 

افشاری« تجلیل شد.

مجمع عمومی فوق العاده بانک شهر 
برگزار می شود

مجمع عمومی فوق العاده بانک شهر در تاریخ 
۱۵ اسفند ماه برگزار می شود.

بانک  محترم  کلیه سهام داران  از  بدینوسیله 
شهر )شرکت سهامی عام( دعوت می گردد در 
با  که  بانک  فوق العاده  عمومی  مجمع  جلسه 
دستور جلسه بشرح ذیل و رأس ساعت ۱۴:۰۰ 
عصر روز چهارشنبه مورخ ۱۵/۱۲/۱۴۰۳ در  محل : 
به  نرسیده  فردوسی،  خیابان  تهران،  آدرس: 
میدان فردوسی، انتهای کوچه ضرابی، ساختمان 
بهم  می شود حضور  برگزار  شهر  بانک  مرکزی 

رسانند.
یا  محترم  سهام داران  کلیه  از  بدینوسیله 
جهت  می گردد  دعوت  آنان  قانونی  نمایندگان 
حضور در مجمع نسبت به دریافت برگ ورود 
به جلسه، در روز سه شنبه مورخ ۱۴/۱۲/۱۴۰۳ 
خیابان  تهران،  آدرس:  به  اداری  ساعت  در 
روبروی  و۱۴،   ۱۲ کوچه  بین   ، جنوبی  گاندی 
مخابرات منطقه 8، پلاک ۷۴، طبقه دوم، اداره 
سهام بانک شهر مراجعه نمایند و همچنین برگه 
مزبور همانند سنوات گذشته یک ساعت قبل 
از برگزاری جلسه مجمع نیز در محل برگزاری 

مجمع قابل دریافت می باشد.
تصویب برنامه مدون بانک در اجرای تکالیف 
مقرر در ماده )8( قانون برنامه پنج ساله هفتم 
عمومی  مجمع  جلسه  دستور  ج.ا.ا  پیشرفت 

عادی سالیانه بانک شهر است.
به استحضار سایر سهام داران گرامی می رساند؛ 
از  آگاهی  و  رویدادها  زنده  مشاهده  امکان 
تصمیمات مجمع، از طریق پایگاه اطلاع رسانی 
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فراهم شده است.
ثبت  و  تنظیم  قانونی  الزامات  به  باتوجه 
همراه  به  مجمع  در  حاضرین  صورتجلسه 
داشتن اصل کارت ملی برای سهامداران محترم 
و نمایندگان آنان )اصل وکالتنامه و کارت ملی( 
جهت حضور در مجمع الزامی بوده و همچنین 
اصل  می بایست  حقوقی  اشخاص  نمایندگان 
معرفی نامه با امضای صاحبان امضاء مجاز و 

درج کد ملی نماینده را ارائه نمایند.

 پشتیبانی 483هزار میلیارد ریالی 
بانک صادرات ایران از معیشت مردم

حجم وام های قرض الحسنه و حمایتی بانک 
صادرات ایران در یازده ماه سال ۱۴۰۳ از ۴8۳ 

هزار میلیارد ریال فراتر رفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، 
این  حمایتی  و  قرض الحسنه  وام های  پرداخت 
بانک به منظور عمل به مسئولیت اجتماعی و 
کمک به بهبود معیشت مردم اقصی نقاط کشور 
سال  ماه  بهمن  پایان  به  منتهی  ماه  یازده  در 
جاری از ۴8۳ هزار میلیارد ریال فراتر رفت و روند 

پرداخت این وام ها همچنان ادامه دارد.
عنوان  به  ازدواج  وام  پرداخت  مدت  این  در 
مهمترین بخش وام های قرض الحسنه حمایتی 
از 8۱ هزار فقره گذشت و ۲۷۰ هزار میلیارد ریال 
ازدواج جوانان  برای تسهیل تشکیل خانواده و 
پرداخت شده است. در این میان نزدیک به 6۷ 
نیز به  هزار فقره وام قرض الحسنه فرزندآوری 
ارزش بیش از ۵6 هزار میلیارد ریال توسط بانک 
صادرات ایران در سال جاری پرداخت شده است. 
پرداخت بیش از ۴8۰۰ فقره وام قرض الحسنه 
پوشش  تحت  متقاضیان  به  مسکن  ودیعه 
کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان بهزیستی، 
و  سوم  فرزند  دارای  مسکن  بدون  خانوارهای 
بیشتر و همچنین ودیعه مسکن ماده 69 جوانی 
جمعیت، از دیگر اقدامات حمایتی بانک صادرات 
 ایران در یازده ماه اول سال ۱۴۰۳ بوده است.

کارنامه ۱۱ ماهه بانک صادرات ایران در کمک 
و پشتیبانی از خوداشتغالی سرپرستان خانوار 
سال های  طی  متوسط  و  کوچک  کارگاه های  و 
مسئولیت های  از  دیگری  مهم  بخش  اخیر، 
اجتماعی این بانک بوده به طوری که ۴۰ هزار 
به  اشتغالزایی  قرض الحسنه  وام  فقره   ۷۷9 و 
متقاضیان نهادها و سازمان های حمایتی از جمله 
پیشرفت و عدالت، کمیته امداد امام خمینی)ره(، 
سازمان بهزیستی، بنیاد علوی، بسیج سازندگی 
و مشاغل خانگی پرداخت شده و شرایط کمک به 
ایجاد و پشتیبانی از اشتغال پایدار را برای مردم 

فراهم کرده است.
وام  فقره   ۷۷96 پرداخت  این،  بر  علاوه 
قرض الحسنه ضروری به متقاضیان نیز از دیگر 

حمایت های بانک در این بخش بوده است.
بانک صادرات ایران همچنین با پرداخت بیش 
از ۵۰۰ فقره تسهیلات حمایتی در بخش صنایع 
دارویی به ارزش بیش از 9۲ هزار میلیارد ریال و 
پرداخت نزدیک به ۷۰۰ فقره تسهیلات اقدام ملی 
مسکن به ارزش بیش از ۴ هزار میلیارد ریال، در 
کمک به رونق اقتصادی و معیشت مردم نقش 

مهمی ایفاء کرده است.

افزایش قیمت نفت ازسرگرفته شد
قیمت نفت در اوایل معاملات روز چهارشنبه 
بازار آسیا، در پی انتشار آماری که کاهش ذخایر 
نفت خام آمریکا در هفته گذشته را نشان داد، از 
پایین ترین سطح دو ماهه، بهبود یافت و صعود 

کرد.
به گزارش ایسنا، بهای معاملات آتی نفت خام 
برنت با ۲۷ سنت معادل ۰.۴ درصد افزایش به 
۷۳ دلار و ۲9 سنت در هر بشکه رسید. بهای 
اینترمدیت  تگزاس  وست  نفت  آتی  معاملات 
آمریکا، با ۲۵ سنت معادل ۰.۴ درصد افزایش، 

به 69 دلار و ۱8 سنت در هر بشکه رسید.
منابع بازار، روز سه شنبه با استناد به داده های 
موسسه امریکن پترولیوم گفتند: ذخایر نفت 
خام آمریکا در هفته منتهی به ۲۱ فوریه، 6۴۰ 
رسمی  داده های  یافت.  کاهش  بشکه  هزار 
ذخایر نفت آمریکا، اواخر روز چهارشنبه منتشر 
می شود. تحلیلگرانی که در نظرسنجی رویترز 
بشکه ای  میلیون   ۲.6 افزایش  کردند،  شرکت 
را  گذشته  هفته  در  آمریکا  خام  نفت  ذخایر 

پیش بینی کرده بودند.
آمار موسسه امریکن پترولیوم، به رفع برخی 
نگرانی ها در مورد افزایش عرضه نفت در سراسر 
گزارش های  و  موضوع  این  کرد.  کمک  جهان 
اقتصادی ضعیف در آمریکا و آلمان، به کاهش 
بیش از ۲ درصدی قیمت نفت در روز سه شنبه، 
منجر شد. قیمت نفت برنت روز سه شنبه، در  
پایین ترین حد خود از ۲۳ دسامبر بسته شد و 
وست تگزاس اینترمدیت هم، پایین ترین قیمت 

خود را از ۱۰ دسامبر به ثبت رساند.

که  اصلی  چالش های  از  یکی  اخیر،  سال های  در 
ارز  به  مربوط  بوده اند، مسائل  روبرو  آن  با  دولت ها 
است. به همین دلیل، مسئولان بانک مرکزی با اجرای 
راه اندازی سامانه های مختلف،  و  ارزی  سیاست های 
این  در  کنند.  مدیریت  را  ارز  نرخ  تا  کرده اند  تلاش 
راستا، علاوه بر نرخ دلار آزاد، نرخ های دیگری مانند 
دلار  توافقی،  دلار  ارزی،  متشکل  ترجیحی،بازار  ارز 
هر  که  معرفی شده اند  نیز  مبادله ای  دلار  و  نیمایی 
یک به تدریج تغییراتی را تجربه کرده اند.با این حال، 
وجود  با  که  است  این  است  توجه  قابل  که  نکته ای 
این سیاست ها، نرخ ارز همچنان کاهش چشمگیری 
نداشته و نه تنها نسبت به سال های  گذشته، بلکه 
قابل  افزایش  نیز  ابتدای سال ۱۴۰۳  به  حتی نسبت 

توجهی را نشان می دهد.
به گزارش خبرآنلاین، به عنوان نمونه، از آغاز دولت 
تلاش  در  همایون  باب  خیابان  مسئولان  چهاردهم، 
بودند تا با افزایش نرخ نیما-توافقی، به هدف تک نرخی 
کردن دست یابند. این سیاست اقتصادی که از همان 
ابتدا تا کنون موافقان و مخالفان زیادی را به همراه 
داشته، مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. وزیر 
اقتصاد در پاسخ به انتقادات درباره افزایش نرخ نیما 
اعلام کرده که این اقدام منجر به تورم نخواهد شد و 
به یاد دارد که در اردیبهشت ۱۴۰۰ نرخ نیما و بازار آزاد 
را یکی کرده و در آن زمان اختلاف نرخ ها کم بود بدون 
اینکه تورم افزایش یابد. با این حال، رئیس کل بانک 
مرکزی، محمدرضا فرزین، در تاریخ ۱۰ مهر ۱۴۰۳ بر این 
عقیده بود که امکان افزایش بیشتر نرخ ارز نیما وجود 
ندارد، زیرا این اقدام تبعات تورمی به همراه خواهد 
داشت. او اشاره کرد که نرخ ارز نیما از ۴۱ هزار تومان 
به ۴۷ هزار تومان افزایش یافته و پایین نگه داشتن آن 

برای کنترل تورم ضروری است.
نرخ دلار نیمایی در ابتدای شهریورماه سال جاری 
حدود ۴۵ هزار و ۲۰۰ تومان بود، اما در حال حاضر 
برخی  معامله می شود.  تومان  هزار  در محدوده 6۷ 
کارشناسان معتقدند که تغییر نرخ ارز نیمایی باعث 
افزایش قابل توجهی در بازار ارز آزاد شده است و این 
موضوع انتقادات زیادی را متوجه تیم اقتصادی دولت 
کرده است. در روزهای اخیر، شایعاتی درباره برکناری 
سرعت  به  اما  شد،  مطرح  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
تکذیب گردید. همچنین،  طبق خبرهای رسمی وزیر 
اقتصاد نیز در هفته های آینده زیر تیغ استیضاح خواهد 
رفت.در این وضعیت، مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، 
به طور کامل از تیم اقتصادی خود حمایت کرده و در 
روزهای گذشته برای مدتی مهمان محمدرضا فرزین در 
ساختمان شیشه ای میرداماد و عبدالناصر همتی در 

باب همایون بود.
در  که  نشستی  در  پزشکیان  راستا  همین  در 
گونه  این  به  نسبت  شد  برگزار   ۱۴۰۳ اسفند  اول 
ادعاها واکنش نشان دهده و تصریح کرد که "تمام 
سیاست های مرتبط با بانک، پول و ارز، در جلسات 
سران قوا تصمیم گیری شده است. در این جلسات، 
رئیس  فرزین،  آقای  پورمحمدی،  آقای  همتی،  آقای 
کمیسیون برنامه وبودجه و رئیس کمیسیون اقتصاد 
و  داشته اند  حضور  کارشناس  تعدادی  همراه  به 
است."رییس  صورت گرفته  آنجا  در  تصمیم گیری ها 
جمهور همچنین تاکید کرد: "این مسائل اصلاً به وزیر 
مربوط نمی شود. اینکه همه تقصیرها را به یک طرف 

نسبت دهیم، بی انصافی است."
در این زمینه، آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی 
و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، در گفت وگو با 
شرایط  حاضر  حال  در  که  می دارد  اظهار  خبرآنلاین 
مناسبی برای تغییر ارز نیمایی نبود. او همچنین تأکید 
برای  برنامه ای  تنها  نه  چهاردهم  دولت  که  می کند 
که  می کند  پیش بینی  بلکه  ندارد،  قیمت ها  کاهش 
قیمت دلار به طور حتم افزایش خواهد یافت و بانک 

مرکزی از افزایش قیمت دلار رضایت دارد.
اقدام  تازگی  به  دولت چهاردهم  بغزیان!   آقای   
اقتصادی کرده و تغییراتی در زمینه  به یک جراحی 
ارز نیمایی ایجاد شده است. به عنوان اولین سوال، 
می خواستم نظر شما را در این خصوص جویا شوم. آیا 

این تغییرات را مثبت می دانید؟
 در زمانی که دولت تصمیم به تغییر سیاست ارزی 
خود در مورد ارز نیمایی گرفت، من نه با این تصمیم 
موافق بودم و نه مخالف. اما به این نکته اشاره کردم که 
زمان اجرای این سیاست مناسب نیست. فرض کنید 
که تفکیک وزارت راه و شهرسازی ایده خوبی است، 
اما باید در نظر داشت که آیا هزینه های آن را بررسی 
کرده اید و آیا کشور به شدت به این تغییر نیاز دارد یا 
خیر. می توانیم با یک تغییر ساده تر این کار را انجام 
دهیم. در مورد ارز نیز نظر من همین بود. زمانی که 
آقای همتی برنامه خود را اعلام کردند و گفتند که به 
دنبال تک نرخی کردن ارز هستند، و همچنین دکتر 
طیب نیا نیز این موضوع را مطرح کردند، ما گفتیم که 
این اهداف خوبی هستند، اما آیا در شرایط کنونی منابع 
لازم برای اجرای این برنامه را داریم؟ اگر شما به هر 
دلیلی بخواهید ارز را تخصیص دهید، باید مشخص 

کنید که آیا این امکان وجود دارد یا خیر. در غیر این 
صورت، شما ناچار به ایجاد یک بازار آزاد خواهید بود و 
افرادی که شرایط لازم را ندارند و به هر دلیلی به ارز نیاز 
دارند، باید بتوانند به آن دسترسی پیدا کنند. بنابراین، 
در نهایت یک نرخ آزاد خواهیم داشت که ممکن است 

با نرخ دولتی متفاوت باشد.
رمزگشایی بغزیان از اختلاف ۳۵ درصدی ارز نیمایی 

و آزاد
بنابراین، فاصله ۳۵ درصدی که به وجود آمده، ناشی 
از این واقعیت است که ما تصویری واضح از اقتصاد با 
ارز تک نرخی نداریم. به عبارت دیگر، اگر ما ارزی را به 
عنوان ارز دولتی اعلام کنیم و بگذاریم نرخ آزاد آن هر 
چقدر که می خواهد باشد، این به معنای ارز تک نرخی 
نیست. نگرانی من این است که ممکن است تصور 
دولت از ارز تک نرخی این باشد که یک نرخ دولتی به 
جای نرخ های نیما و سنا داشته باشیم و در کنار آن، 
یک نرخ آزاد نیز وجود داشته باشد که فاصله اش هر 
چقدر که باشد، اما این تعریف واقعی ارز تک نرخی 
نیست. در واقع، اگر بخواهیم بازار آزاد را به نرخ دولتی 
نزدیک کنیم، این امر تاکنون محقق نشده و بالعکس، 
نرخ ارز در بازار آزاد افزایش یافته و فاصله بین ارز آزاد 
و دولتی بیشتر شده است. حال اگر توافقی هم صورت 
گیرد، این چه نتیجه ای خواهد داشت؟ در حال حاضر 
ما نرخ ارز دولتی را افزایش داده ایم و این به وضوح 
منجر به افزایش هزینه های واردات و در نتیجه افزایش 
قیمت تمام شده کالاها می شود که خود به ایجاد تورم 

دامن می زند.
این  که  است  این  می شود  مطرح  که  سوالی   
برای ما  سیاست در شرایط خاص کنونی چه نفعی 
ارز  وفور  و  تحریم  عدم  و  ثبات  به  اگر شرایط  دارد. 
برمی گشت، می توانستیم آن را مثبت ارزیابی کنیم، 
اما در وضعیت فعلی، هزینه های چنین تصمیماتی بر 
دوش مردم و سپرده گذاران است. به نظر من، افزایش 
نرخ ارز توافقی ناشی از اختلاف نظر بین وزارت اقتصاد 
و بانک مرکزی است. تیم محمدرضا فرزین در بانک 
مرکزی به دنبال ثبات ارزی بودند و برای مدت طولانی 
قیمت دلار را به هر نحوی در یک محدوده خاص حفظ 
کردند. اما اکنون وزارت اقتصاد بر این باور است که 
باید ارز توافقی داشته باشیم و معتقد است که این 
این  اقدام می تواند رانت را از بین ببرد. اما آیا واقعاً 
رانت از بین رفته است؟ در حال حاضر دلار 6۷ هزار 
تومانی خریداری می شود و قیمت آن در بازار آزاد به 
9۲ هزار تومان رسیده است. این افزایش قیمت به نفع 

صادرکنندگان تمام می شود.
 به نظر من، آقای وزیر و رئیس کل بانک مرکزی 
باید توضیح دهند که چرا این اقدام را انجام دادند. بر 
اساس چه پیش بینی و سناریویی این کار را به مرحله 
اجرا درآوردند؟ آیا پیش بینی کرده بودند که ترامپ به 
قدرت می رسد و تحریم ها را تشدید می کند و ما نیز 
موضع مان این است که توافق نمی کنیم؟ این وضعیت 
به معنای نگرانی برای دارندگان ریال است و به همین 
دلیل، مردم به سمت بازار آزاد هجوم می آورند و این 
بازارسازی  ما  البته  می کنند.  تنش  دچار  نیز  را  بازار 
داریم، در هرات، سلیمانیه، تلگرام و اینستاگرام که 
نرخ سازی می کنند و هر از گاهی خبرهایی مبنی بر 
دستگیری یک باند ارزی منتشر می شود. اما آیا با این 
اقدامات نرخ ارز کاهش یافته است؟ پاسخ منفی است.

به نظر من، بانک مرکزی از هویت بازارسازان داخلی 
و خارجی آگاه است. اما اگر بخواهد در برابر آنها تعلل 
کند، باید بپذیرد که این روند به سمت افزایش ادامه 

خواهد یافت.
نکته اشاره  این  به  از صحبت هایتان   در بخشی 

کردید که آیا سیاستمداران اقتصادی از بازگشت ترامپ 
و احتمال فشار بیشتر آمریکا بر ایران آگاه بودند، اما با 
این حال اقداماتی انجام دادند. به نظر شما در شرایطی 
که اختلاف بین نرخ دلار آزاد و توافقی همچنان ۳۵ 
عددی  چه  به  سال  پایان  تا  دلار  نرخ  است،  درصد 

خواهد رسید؟  آیا این شکاف قیمتی کمتر می شود؟ 
این بی توجهی بانک مرکزی و وزارت اقتصاد به شرایط 
خاص کنونی مشهود است. ما برای مدیریت واردات 
سیب زمینی ستادی تشکیل دادیم، اما به نظر می رسد 
که در مورد ارز نباید نگرانی نشان می دادیم. حداقل 
انتظار می رفت که بانک مرکزی و وزارت اقتصاد به طور 
شفاف توضیح دهند که این وضعیت چگونه به وجود 
آمد و دلایل آن چه بود. در یک سال گذشته، نرخ ارز 
بارها دچار نوسان شده و پس از هر جهش، دوباره به 
سطوح پایین تر بازگشته است. در یک مقطع، نرخ دلار 
به 6۰ هزار تومان رسید، اما در نهایت به کانال ۵۰ هزار 
تومان عقب نشینی کرد. حتی در برخی زمان ها، نرخ 
دلار ثابت ماند و کسی به دنبال خرید ارز نبود. در حال 
حاضر، وضعیت بازار خودرو به دلیل واردات تا حدی 
نامطمئن است و خریداران تمایلی به ورود به این بازار 
ندارند. همچنین، توانایی خرید مسکن نیز کاهش یافته 
است. در چنین شرایطی، مردم بیشتر به خرید ارز و 
طلا تمایل دارند. برخی معتقدند که دولت پشتوانه طلا 
نداشته، اما با این حال اقدام به پیش فروش طلا کرده 

است. این موضوع از ابتدا مشخص بود.
بنابراین به نظر من اگر این روند ادامه یابد و در یکی 
دو هفته آینده وضعیت استیضاح و تغییر رئیس بانک 
مرکزی مشخص شود که به نظر نمی رسد که زمان 
تغییرات  این  اگر  اما  باشد.  اقدام  این  برای  مناسبی 
به  شود،  عوض  مرکزی  بانک  رئیس  و  گیرد  صورت 
احتمال زیاد وزیر باقی خواهد ماند. در نهایت یکی از 

این دو نفر قربانی خواهد شد
 دلار سه رقمی خواهد شد؟

 من به هیچ وجه نمی خواهم عدد خاصی را اعلام 
کنم، اما متأسفانه در این شرایط نرخ ارز به سمت سه 
رقمی شدن پیش خواهد رفت. به عقیده من در حال 

حاضر هیچ کس تمایل به کاهش نرخ ارز ندارد.
در حال حاضر، به دلیل این تصمیمات، داروها به 
شدت گران و نایاب شده اند. واردکننده کالا را با قیمت 
68 هزار تومان وارد می کند و آن را با دلار بازار آزاد، 
که 9۰ هزار تومان است، به فروش می رساند. بنابراین، 
نیاز به تقویت نظارت ها احساس می شود. در گذشته 
نیز این سوال مطرح شد که آیا کسی که ارز نیمایی 
دریافت می کند، کالای وارداتی را با قیمت ارز نیمایی 
به بازار عرضه خواهد کرد؟ در گذشته، واردکنندگان 
به  نیمایی  ارز  قیمت  از  بالاتر  کمی  را  کالاهای خود 
مصرف کنندگان ارائه می دادند، اما اکنون این وضعیت 
بدتر شده است. صادرکنندگان کاملاً راضی هستند و 
واردکنندگان نیز به نوعی خوشحالند. از سوی دیگر، 
بانک مرکزی نیز از فروش ارزی که انجام می دهد و 
طلایی که وارد کرده، راضی است و توانسته کسری 
بودجه را جبران کند. نهادهای غیر دولتی و عمومی 
نیز که نه به اشتغال و نه به تورم پاسخگو هستند، 
از این وضعیت خوشحالند. در نتیجه، در این شرایط، 

دهک های ۱ تا ۵ جامعه متحمل زیان خواهند شد.
 در حال حاضر، بسیاری از اقتصاددانان بر این 
عقیده اند که دولت ها قادر به تعیین نرخ ارز به صورت 
تک نرخی نیستند و باید بازار آزاد وجود داشته باشد، 
زیرا قیمت ارز بر اساس عرضه و تقاضا در بازار تعیین 
می شود و با دستوری کردن نرخ مشخص نمی شود. به 
نظر شما، آیا دولت می تواند ارز را به صورت تک نرخی 

تعیین کند؟

 ببینید، یک سنگر وجود دارد که برخی افراد پشت 
بمانند و  امان  انتقادات در  از  تا  پنهان می شوند  آن 
از اصطلاح "دستوری بودن" است.  آن هم استفاده 
قیمت گذاری دستوری در ارز، بورس و... باعث می شود 
که حتی کسانی که به شدت از دستوری بودن انتقاد 
می کنند، خود را پنهان کنند تا مورد اتهام قرار نگیرند. 
همچنین، واژه "بازار" نیز به طور نادرست مورد استفاده 
قرار گرفته است. بازار به معنای عرضه و تقاضا است. 
در یک بازار آزاد، عرضه و تقاضا توسط واردکنندگان 
و صادرکنندگان شکل می گیرد. حال اگر این افراد در 
بازار ارز توافقی دلار را با قیمت 68 هزار تومان معامله 
کنند، ممکن است حدود ۵ تا ۱۰ درصد از متقاضیان 
به دلیل عدم تمایل به ورود به بازار توافقی، به بازار 
آزاد روی آورند. اما آیا باید تمام کشور را بر اساس نظر 
همین ۵ تا ۱۰ درصد که تمایلی به بازار توافقی ندارند، 

شکل دهیم؟
بغزیان: عملکرد فرزین مثبت بوده اما ...

 پس سهم افرادی که ارز 68 هزار تومانی دریافت 
می کنند کجاست؟ در اینجا بحث رها کردن ارز مطرح 
است؛ به این معنا که شما ارز را دریافت می کنید و این 
موضوع دستوری نیست، بلکه به اصطلاح علمی قابل 
دفاع، نرخ ارز شناور است. هیچ کشوری ارز را به حال 
خود رها نکرده است؛ به عنوان مثال، هیچ کجا خودرو 
را در بورس عرضه نمی کنند و این موضوع برای ارز 
نیز صدق می کند. هیچ دولتی ارز را رها نکرده مگر در 
شرایط تحریم و بحران اقتصادی که در آن صورت، بازار 
ارز نرخ های غیرمعمولی پیدا می کند. به عنوان نمونه، 
درهم امارات سال هاست که ثابت مانده و بازار دومی 
ندارد، یا در ونزوئلا یک نرخ رسمی و یک نرخ آزاد وجود 

دارد زیرا این کشور تحت تحریم است.
غافل  ارزی  مدیریت  از  که  کنونی  شرایط  در   
شده ایم، نمی توانیم به سادگی آن را کنار بگذاریم و 
با آن به صورت مطلق برخورد کنیم. به عقیده من، 
نمی توانیم هیچ حد و مرزی برای افزایش نرخ ارز تعیین 
کنیم و مشخص نیست که این نرخ به کجا خواهد 
رسید. اما به وضوح، رها کردن ارز به این معناست 
که هر روز با یک نرخ جدید مواجه خواهیم شد که 
مشخص نیست در کجا تعیین می شود، چه در هرات و 
چه در سلیمانیه. به طور قطع، باید از تجربیات جهانی 
در زمینه مدیریت ارزی بهره برداری کنیم. به نظر من، 
عملکرد بانک مرکزی مناسب بوده و اینکه چرا فرزین 
در حال حاضر به تصمیمات وزارت اقتصاد تن می دهد، 

باید از خود او پرسیده شود.
دولت چهاردهم هیچ برنامه ای برای کنترل قیمت ها 

ندارد!
من با اعلام اعداد و ارقام مشخص برای نرخ تورم 
موافق نیستم، زیرا باید به طور دقیق بگوییم که نرخ 
تورم ۴۰ یا ۴۲ درصد است و این اعداد نتیجه محاسبات 
دقیق هستند. اعلام اعداد بدون محاسبات صحیح، 
دولت  من،  نظر  به  می رسد.  نظر  به  غیرحرفه ای 
چهاردهم هیچ برنامه ای برای کنترل قیمت ها ندارد. اگر 
دولت برنامه ای داشت، خوشحال می شدم که آن را 
ببینم. همچنین، هیچ برنامه ای برای نظارت وجود ندارد 
و تنها اعلام می کند که به دنبال کاهش قیمت هاست 
و به طور خوشبینانه پیش بینی کرده که تورم به ۴۲ 
درصد می رسد. اما آیا با این وضعیت و نرخ ارز نزدیک 
به ۱۰۰ هزار تومان، قاچاق ارز و پولشویی، می توانیم 
انتظار کاهش نرخ ارز را داشته باشیم؟ همچنین، نیازی 
نیست که اگر نرخ تورم سال گذشته بین ۳۵ تا ۴۰ 
درصد بوده، امسال نیز به همین صورت صعودی یا 
نزولی باشد؛ نرخ تورم سال آینده حتی می تواند به صفر 

برسد، اما این امر نیازمند شرایط خاص خود است.

سیاست های ارزی دولت بررسی شد

فضای مه آلود ارز تک نرخی
آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، در گفت وگو با خبرآنلاین اظهار می دارد که در حال حاضر شرایط مناسبی برای تغییر 
ارز نیمایی نبود. او همچنین تأکید می کند که دولت چهاردهم نه تنها برنامه ای برای کاهش قیمت ها ندارد، بلکه پیش بینی می کند که قیمت دلار به طور 

حتم افزایش خواهد یافت و بانک مرکزی از افزایش قیمت دلار رضایت دارد.

برخی کارشناسان 
معتقدند که تغییر 

نرخ ارز نیمایی 
باعث افزایش 
قابل توجهی 

در بازار ارز آزاد 
شده است و این 
موضوع انتقادات 
زیادی را متوجه 

تیم اقتصادی 
دولت کرده است

در نشست تخصصی بررسی مسیر قانون گذاری در صنعت رمزارزها، ضمن تشریح چالش های 
این صنعت، روند تصویب اسناد مرتبط با این حوزه و تعارضات در نظام نامه رمز ارز مورد بررسی 

قرار گرفت.
به گزارش بازار سرمایه ایران )سنا( ، نشست تخصصی بررسی مسیر قانون گذاری در صنعت 
رمزارزها، با محوریت تصویب اسناد و چارچوب های تنظیم گری ، در محل سازمان بورس و اوراق 

بهادار و با حضور و جمعی از مدیران و فعالان حوزه رمز دارایی برگزار شد.
دیدگاه سازمان بورس

در این نشست علیرضا ناصر پور، مشاور عالی اجرایی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، در 
خصوص برخی تعارضات موجود در مصوبه نظام رمز ارزها گفت: قبل از آن که نظام نامه رمز ارز 
ابلاغ شود، جلساتی با وزارت اقتصاد و شورای عالی فضای مجازی داشتیم که به تدوین نظام نامه 
فعلی منجر شد. اما در در حال حاضر صرف نظر از مبانی حقوقی و صحبت کردن درباره ضرورت های 

تدوین نظام نامه، باید به طور مشخص خود این نظام نامه را مورد بررسی دقیق قرار دهیم.
او با اشاره به برخی ابهامات موجود در این نظام نامه، توضیح داد: آن چیزی که به طور خاص 
محل ابهام است، بندهای ۵، 6 و ۷ نظام نامه رمز دارایی هاست. بندی تحت عنوان تامین مالی و بند 
دیگری به نام اورق بهادار در این نظام نامه وجود دارد که اسم دیگر آن رمز دارایی با پشتوانه است و 
همین طور بند ۷ که ابزار مالکیت عین است. اگر بخواهیم تعریف بند ۲۴ ماده یک قانون بازار را ملاک 
قرار دهیم باید بگوییم که هر سه مورد مذکور به عنوان اوراق بهادار شناخته می شود. یعنی هم ابزار 
»تامین مالی« و هم ابزار »معامله مالکیت عین«، اوراق بهادار هستند. ناصر پور ادامه داد: وقتی به 
صورت گسترده پذیره نویسی عمومی اتفاق می افتد، معمولا سازمان بورس هم درگیر می شود. مثال 
آن معاملات طلا است که مشخص نیست مجوز آن را چه کسی داده است؟ البته درست است که 
ابزار معامله »مالکیت عین« است اما وقتی که حالت پذیره نویسی عمومی اتفاق می افتد، با تعریف 

اوراق بهادار و با آن تعریف گسترده ای که در بند ۲۴ ماده ۱ وجود دارد قابل تطبیق است. البته 
بند ۲۴ ماده یک تکمله ای دارد که در آن گفته شده در نهایت مصداق اوراق بهادار را شورای عالی 
بورس تعیین می کند، کما این که در خصوص تعریف نهادهای مالی تیز همین موضوع ذکر شده 
است. قانون، مصادیقی از نهادهای مالی را ذکر کرده و در نهایت اشاره می کند که مصداق هر نوع 
نهاد مالی را شورای عالی بورس تعیین می کند. مشاور عالی اجرایی رئیس سازمان بورس با تاکید بر 
این که برای این که اگر قانون بازار را ملاک قرار دهیم باید بسته قوانین موجود، از جمله قانون توسعه 
ابزارهای مالی را در نظر بگیریم، گفت: به طور خاص غیر از این موارد، قانون احکام دائمی را داریم 
و در این خصوص در قانون برنامه پنجم و ششم اشاراتی شده است. بنابراین اگر بخواهیم در مورد 
بندی از قانون بازار اوراق بهادار صحبت کنیم، باید ابعاد دیگر قانون و مواد دیگر در مورد تعریف 
بورس ها و تعریف شرکت های سپرده گذاری و نحوه انجام معاملات در بورس ها را نیز در نظر بگیریم. 
در واقع باید توجه کنیم که مجموعه بازار سرمایه یک نظام حقوقی و اکوسیستم قانونی است. ناصر 
پور در پایان صحبت هایش گفت: به طور خاص در مورد سه بند مذکور ما در سازمان بورس اعتقاد 
داریم که این موارد محل ابهام است. چرا که ابزار تامین مالی و تقریبا عمده اوراق بهادار با درآمد 
ثابت اوراق بهاداری هستند که ابزار تامین مالی نیز به حساب می آیند. در واقع جزو اوراق بهاداری 
هستند که شورای عالی بورس آن ها را به رسمیت شناخته است. در خصوص ابزار معامله »مالکیت 
عین« نیز همین مسئله وجود دارد. یعنی به عنوان مثال احتمالا توکنایز کردن املاک باید مدنظر 
باشد، این در حالی است که این مکانیزم به صورت واضح در بازار سرمایه عملیاتی شده است. لذا بر 
اساس بررسی های اولیه در مورد سه بند مورد اشاره، به نظر می رسد تداخل هایی وجود خواهد داشت 

که البته کمیسیونی در قانون تعیین شده که قرار است محل حل این تعارضات باشد.
سند راهبردی جمهوری اسلامی در فضای مجازی

در ادامه این نشست، عباس آشتیانی، رئیس کمیسیون رمزارز نظام صنفی رایانه ای، به بررسی 

سند راهبردی جمهوری اسلامی در فضای مجازی پرداخت و بر لزوم اجرای آن در وزارت اقتصاد 
تأکید کرد. او، این مصوبه را از منظر حاکمیتی لازم الاجرا دانست و به برخی چالش های پیش روی 
این صنعت اشاره کرد. آشتیانی تأکید کرد: فناوری های نوین می توانند به عنوان یک عامل پیش برنده 
در اقتصاد نقش آفرینی کنند و نباید این فرصت از دست برود. او افزود: رمزارزها یکی از ابزارهای 
مناسب برای تأمین مالی محسوب می شوند و ایران، همانند بسیاری از کشورهای جهان، می تواند 
از این دارایی های نوین در تعاملات مالی خود استفاده کند. از این رو، لازم است ضمن بومی سازی 

دارایی های تنظیم پذیر، راهکاری برای ادغام آن ها در نظام اقتصادی کشور ارائه شود.
آشتیانی هم چنین به اهمیت حفظ مالکیت کاربران بر دارایی های بلاک چینی خود اشاره کرد و 
صرافی های فعال در این حوزه را بیشتر شبیه به کارگزاری های سنتی و نه صرافی های واقعی دانست.
آشتیانی با اشاره به چالش های پیش روی این صنعت، بر لزوم تدوین آیین نامه های مشخص برای 
کاهش ریسک ها و ایجاد بستری مناسب برای توسعه رمزدارایی ها تأکید کرد و افزود: در شرایط 

فعلی، نیاز به مدیریت این حوزه بیش از هر زمان دیگری احساس می شود.

در نشست تخصصی بررسی مسیر قانون گذاری در صنعت دارایی ها مطرح شد
سازمان بورس تنظیم گر اصلی حوزه رمز دارایی ها


